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Opmerking 1
Het blijft vreemd om te zien dat voor eenzelfde aspect van de wet- en regeling verschillende namen 
worden gebruikt.
In de wet staat ‘klokuren’ en in de toelichting ‘sbu’s’, dus ‘studiebelastingsuren’. Je moet dus weten 
dat de eenheid ‘sbu’ inhoudt dat het gaat om klokuren.
De verwarring die kan ontstaan is dat bij ‘sbu’ ook vaak aan ‘lesuur’ wordt gedacht. Dan betreft het 
mogelijk 45 of 50 minuten, aangevuld met 15 resp. 10 minuten om ‘van les te wisselen’ of andere 
zaken mee te tellen.
Mijn aanbeveling is om in het mbo te werken met hetzelfde begrip: klokuren, en dan mag het hoger 
onderwijs de ’sbu’ gebruiken…

Wetsvoorstel:
Artikel 17d wordt als volgt gewijzigd: 
1. In het eerste lid wordt “, 720 of 960 klokuren” vervangen door “of 720 klokuren”. 
2. Het tweede lid wordt als volgt gewijzigd:

a. In onderdeel a wordt “voorde” vervangen door “voor de”.
b. In onderdeel d vervalt “of, indien met inachtneming van artikel 7.2.4a, vierde lid, van de wet 

voor de opleiding een langere studieduur dan drie volledige studiejaren kan worden 
vastgesteld: 960 klokuren”.

Uit de toelichting:
Voorheen werd voor middenkaderopleidingen die op de lijst staan van middenkaderopleidingen die 
langer dan 3 jaar mogen duren een keuzedeelverplichting van 960 sbu gehanteerd en bij midden-
kaderopleidingen die niet op de lijst stonden 720 sbu. Met de huidige wijziging wordt het aantal sbu 
voor alle middenkaderopleidingen gelijk getrokken.

Opmerking 2
Het is voorstelbaar dat deze regeling wordt getroffen voor rekenen, in samenhang met de zak/ 
slaagregels voor Nederlands en Engels.
Toch zou ik ervoor willen pleiten om na te gaan wat het betekent als een mbo-student op niveau 4 
een cijfer 5 voor rekenen behaalt, en dan voor de doorstroom naar het hbo. Zeker als het gaat om 
de aansluiting op de meer technische hbo-opleidingen – waar bij het havo en vwo aanvullende 
eisen worden gesteld voor de bèta-vakken – zou moeten worden nagegaan of er dan toch een 
aanvullend traject bij de hbo-opleiding nodig is. Een 5 betekent dat er mogelijk relevante zaken niet 
worden beheerst. Is er dan als doorstroomwens (eis?) toch een aanvullende zomercursus nodig? 

Mbo-instellingen kunnen rekenonderwijs geven en examens maken die gebaseerd zijn op de 
herijkte eisen, waardoor deze beter aansluiten bij het niveau van de studenten en recht doet aan 
het eigen karakter van het mbo. Met het besluit wordt hier invulling aan gegeven door de reken-
niveaus te verankeren en de uitslagbepaling zo vorm te geven dat het resultaat voor rekenen 
volwaardig meetelt voor het behalen van het diploma. 

Opmerking 3
Er wordt in 2.4 gesteld dat er door het terugbrengen van 960 naar 720 klokuren voor de keuzedelen 
bij vierjarige opleidingen er minder kosten kunnen zijn omdat er minder onderwezen en geëxa-
mineerd hoeft te worden.
Dat is opmerkelijk want het aantal klokuren voor de gehele opleiding blijft gelijk, dus die 240 uren 
worden aan een ander vak toegevoegd… neem ik aan. Of naar een stage? Of? 
Het aantal examens kan wel afnemen – tenzij het onderdeel met 240 uren meer ook meer toetsen 
gaat omvatten…



2.4. 
Gevolgen voor mbo-instellingen Indien een opleiding op de lijst staat van opleidingen die langer 
dan 3 jaar mogen duren, hoeft het onderwijsteam bij het programmeren geen rekening meer te 
houden met 240 sbu extra aan keuzedelen. Het verschil tussen verschillende middenkaderoplei-
dingen valt weg op het gebied van keuzedelen: hoe dan ook is de keuzedeelverplichting altijd 720 
sbu. Dat betekent bovendien dat er meer ruimte in het extra vierde jaar is die besteed kan worden 
aan het profieldeel/basisdeel. 
De onderwijsteams die een vierjarige middenkaderopleiding aanbieden moeten het voorstel uitvoe-
ren: zij moeten het schrappen van 240 sbu aan keuzedelen verwerken in de programmering, het-
geen eenmalig extra werk betekent. Daar staat tegenover dat deze geschrapte keuzedelenver-
plichting over de hele instelling bezien op de lange termijn zal resulteren in een kleine afname van 
examineringen van keuzedelen en waarschijnlijk een kleine reductie van kosten doordat een 
(kleine) groep studenten voor 240 sbu aan keuzedelen minder onderwezen en geëxamineerd hoeft 
te worden.

Opmerking 4
Het aantal klokuren voor de keuzedelen gaat bij vierjarige opleidingen terug van 960 naar 720. Er 
wordt gesteld dat er geen gevolgen zullen zijn voor de hogescholen.
Echter, zeker voor de technische hbo-opleidingen is het nodig om veel extra te doen voor de bèta-
vakken, en daarvoor zijn de keuzedelen aan te wenden. 
Het besluit kan dus betekenen dat die ruimte er minder zal zijn. 
Het is aan te bevelen om na te gaan of dit schadelijk kan zijn voor de doorstroom en de aansluiting 
op behaalde eenheden in die betreffende hbo-opleidingen.
 
2.5. Gevolgen voor hogescholen Er zijn geen verwachte gevolgen voor doorstroom, en daarmee 
ook niet voor hogescholen.


